
Núm. 36 Abril 1993 

In/ormatiu ULLDE'C_J·u 
de )Ajuntament 

1 'Ulldecona del 
Aquests nens i nenes, noies i nois, són - ara- la il.lusió deis seus familiars i una mostra més de la manera 

de ser de la nostra gent: generosa, treballadora, festiva .. . 
Pero aquests i tota la resta de gentjove i petita són el nostre futur. A ells, dones, va dedicada la portada. 

Són l 'Ulldecona del dema. 
Jaume Antich Balada 



INFORMACIÓ MUNICIPAL 

CoM1ss1ó DE GovERN 

1 D 1ABRIL DE 1993 

JaumeAntich, Felipe Delgado, Angel Millan, Mª Cinta Valls, Feo. 

Javier Blasco. 

APROVACIÓ DE L'ACTA ANTERIOR. 

Per unanimitat deis assistents s'aprova !'acta anterior. 

LLICENCIES D'OBERTURA D'ESTABLIMENTS. 

Activitats no classificades. 

S'atorga la següent llicencia: 

Nº 5/93/NC, Irene Vi la Ita Ramon, perruqueria, e/ Murada de Dalt, 

10. 

Activitats classificades: denegació. 

Es deneguen les següents llicencies: 

Nº 22/90/C, Industrias Ulldecona, S.A., Fabrica escaiola, Poi. 34, 
Pare. 329. 

Nº 24/91/C, Josep-Lluís Millan Masdeu, i altre, projeccions 
cinematografiques i sala de ball, e/ Murada de Baix, 38. 

Autorització de traspas. 

S'autoritza el següent traspas de llicencia exisient: 

N°2/93/C, Francisco García Segura, bar-restaurant, PI. Catalunya, 
7, baixos, de Javier Ollé Florida. 

CONCESSIONS FUNERÁRIES. 

Adjudicació de concessions funeraries. 

S'autoritza l'adjudicació deis clrets deis següents nínxols: 

Nº 3 105/92, Bautista Castell Nofre, 374-C, Ullclecona. 

Nº 113/93, Dolores Muñoz Ramos, 376-C, Ulldecona. 

Nº l 14/93, Josefa Millan Millan, 377/378-C, Ulldecona. 

Nº 121/93, Mil Nieves Llupia Verdiell , 379-C, Ulldecona. 

Nº 144/93, Josefina Salomón Cid, 380/381 -C, Ulldecona. 

Nº 263/93, Dolores Fibla Ausensi, 382-C, Ulldecona. 

Nº 526/93, Mª Agustina Rubio Gasch, 383/384-C, Ulldecona. 

Autorització de traspas. 

S'autoritzen els traspassos deis drets deis següents nínxols: 

Nº 1 12/93, Mª Josefa Sauch del Campo, 718-B, Ulldecona. 

Nº 124/93, Vicente Obiol Miralles, 423-B, Ulldecona. 

Nº 146/93, Manuela Martí Amparo, 5 13-A, Ulldecona. 

Nº 368/93, Mª Teresa Ripollés Bel, 709-B, Ulldecona. 

Nº 547/93, Francisco Nada! Matamoros , 506/507/508-A, 

Ullclecona. 

Nº 6 13/93, Juan Abella Zaragoza, 257-A, Ulldecona. 

Nº 614/93, Remedios Castell Beltrán, 3 1-A, Sant loan del Pas. 

Nº 798/93, Maria Sauch Raga, Panteó nº 15, Ullclecona. 

Nº 800/93, Angeles Beltrán Canalda, 501-B, Ulldecona. 

LLICENCIES URBANÍSTIQUES. 

Es concedeixen les següents llicencies urbanístiques: 

Nº 316/92, Manuel Gamero Domínguez, col.locar tanca de ferro 
de 12 m2, e/ Ferran, 11 , les Ventalles. 

Nº 356/92, Mª Pilar Calduch Folch, construir caseta de camp de 15 
m2, polígon 64, parcel.la l 18. 

Nº 4/93, Domingo López Abellán, esplanació i moviment de 
te1Tes, pol ígon 67, parcel.la 118. 

Nº 5/93, Josefa Antich Sans, construir una caseta ele camp de 30 
m2, poi. 54, pare. 156. 
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Nº J 4/93, Rafael Barrera Ferré, canviar 20 m2 de teulada, fer 7 m2 

de paret i 20 m2 de planxa, e/ Sta. Teresa, 3. 

Nº 20/93, Santos Escobar de Dios, construir habitatge unifamiliar 
a"illat, polígon 53, pare. 133, segons projecte tecnic. 

Nº 22/93, Mariano Matamoros Albiol , construir tram de canonada 
de 300 m. x 5 de diametre, pera reg, Ctra. de la Galera-St. loan. 

N'' 23/93, Diego Santiago Cortes, eixamplar porta de la fa<;ana de 
3 x 2'70 m., tombar estancia de 16 m2

, e/ Migdia, 5. 

Nº 25/93, Jordi Cervera Fernandez, construir caseta de 20 m2 per 
a gossos, polígon 33, parcel.la 43. 

Nº 26/93, Agustín Royo Bel, llevar porta existent i deixar finestra 
d' l '8xl m. , e/ General Prim, 8. 

Nº 28/93, Teresa Canalda Castell, emmosaicar60 m2
, aill ar parets, 

canviar finestres, porta i rebedores i arranjar fa<;ana, e/ St. Cristofol. 

20. 

Nº 30/93, Francisco Pou Martínez, eixamplar porta carrer 3 x 2'85 
m., treure pedra i tirar 7 m2 de paret , Ctra. Reial, 57, les Ventalles. 

Nº 33/93, Pedro Navarro Sans, fer caseta de camp de 28 m2
, Poi. 

5, pare. 221. 

Nº 34/93, Eduvigis Borras A bella, canviar terra de local en 90 m2
, 

c/ Major, 36, Valentins. 

Nº 35/93, José Pascual Homs, fer tanca 20 m. de 2'5 m. d'altura, 
Ctra. Godall, 22. 

Nº 36/93, Mª Cinta Torrent Sans, construir un rafal de 6 x 3 m., 
polígon 57, parcel.la 195. 

Nº 27/93/L.E., Juan Moreno León, canviar 55 m2 de teulada, per 
teules (danys tempesta calamarsa 9/8/92), e/ St. Jaume, 5, B. Castel l. 

Ocupació vía pública. 

Es concedeixen les llicencies d'ocupació de via pública: 

Nº 41/92, Juan Fuentes Poy, ocupació via pública amb mat. 
construcció en 8 m2, durant 12 mesos, e/ Major, 132-136. 

Nº 14/93, Rafael Barrera Ferré, oc u pació via pública amb materials 
construcció, 9 m2 x 1 mes, e/ Sta. Teresa, 3. 

27/93, Juan Moreno León, ocupació via pública amb materials 
construcció: 15 dies x 10 m2, e/ St. Jaume, 5, B. Castel!. 

Obertura de rasa en terrenys d'ús públic. 

S'autoritza !'obertura de la següent rasa: 

Nº 7 /92, Ad ria Queralt Ferré, obertura rasa en terrenys d'ús públic 
pera connexió clavegueram, e/ Maestral, s/n. 

Expts. d'obres, art. 127/128 D.L. 1/90. 

S'informa favorablement la concessió de la següent llicencia: 

Nº 348/92, Enrique Bosch Martí, construir magatzem en planta 
baixa i habitatge unifami liar en 1 a. planta, polígon 35, parce!. la 287, 

segons projecte tecnic. 

lmpost sobre Construccions, lnstal.lacions obres: recla

macions. 

S'accepta la sol.licitud de rectificació següent: 

Nº l 16/92, Josep-M. Fabregat Homedes, canviar teulada existen!; 
refor<; planta baixa i canviar porta (execució parcial memª.), e/ 

Murada de Dalt, 24. 

I es denega la sol.licitud següent: 

Nº 144/92, lmrnobi li aria F. M. Calduch, arnpl. llic.; construir 
bassa l 00 rn3, tombar i re fer habitatge, pavimentarcamins i bassa 200 
m3, polígon 72, parce!. la 224 segons projecte. 

CAMÍ DE LES CANALS: ADJUDICACIÓ DEL CON· 

TRACTE. 

S'adjudica el contracte pera l'execució de les obres d' "arranjament 

i mi llora de camins rurals municipals: Camí de les Canals", a Luis 
Batalla, S.A. , de Castelló, per haver presenta! la proposició més 
avantatjosa. 

APROV ACIÓ DE DESPESES. 

S'aproven totes les propostes ele despesa presentades. 

APROVACIÓ DEL PADRÓ DE L'IMPOST SOBRE BÉNS 
IMMOBLES DE NATURALESA URBANA. 

S'aprova, els padrons fiscals municipals de l'Ibi-urbana, 
corresponents a l'exercici pressupostari de l 993. 

PLE 0RDINARI 

5 D 1ABRIL DE 1993 

ASSISTENTS: 

Alcalde: Jaume Antich. 

Regidors: Felipe Delgado, Angel Millan, Mª Cinta Valls, Javier 
Blasco, Mª Isabel López, LlucRaga, AgustíVerdiell , Xavier Martínez, 
loan R. Marco, Josep Ll. Millan, Jerónimo Castell, Celestí Hervas. 

Secretari : Josep-M" Alzamora. 

APROVACIÓ DE L'ACTA ANTERIOR. 

Per unanimitat deis assistents s'aprova !'acta anterior, lliurada, 
previament, a cadascun deis regidors. 

RESOLUCIONS DE L'ALCALDIA: NQ 1, A LA NQ 164. 

Es dóna compte al Ple de la Corporació de les resolucions adoptades 
per l'Alcaldia des del 4 de gener, resoluciónº l , fins el d ia 5 d'abril, 
resoluciónº 164, totes elles corresponents a l'any 1993, qui presta la 
seva confonnitat ambles resolucions indicades, quedant-ne assabentat. 

Seguidament, CelestíHervas s'interessa en relacióamb les sancions 
per infraccions de transit; essent informal tot seguit. 

PRESA DE POSSESSIÓ DEL CÁRREC DE REGIDORA, 
PER PART DE Mª ISABEL LÓPEZ. 

Es dóna compte de !'acta aixecada amb motiu de la presa de 
possessió de la Regidora electa, Mil Isabel López. 

RENÚNCIA DEL CÁRREC DE JUTGESSA DE PAU 
SUPLENT DE Mª ISABEL LÓPEZ. 

Es dóna compte de l'escrit presentar per Mª Isabel López, Reg idora 
de l'Ajuntament, pel qua! deixa constancia de la seva renúncia al 
carrec de Jutgessa de Pau substituta d'Ulldecona, tota vegada que 
aquest carrec, li era incompatible amb el de Regidora. 

El Ple, per unanimitat, adopta el segücnt 

ACORO 

Primer.- Acceptar la renúncia ele Mil Isabel López al carrec de 
Jutgessa de Pau substituta. 

Segon.- No formular cap altra nova proposta, per les següents 
raons: 

la. Falta molt poc temps pera la renovació deis carrecs deis Jutges 
de Pau. 

2a. Esta totalment garantit el normal i correcte funcionament del 
Jutjat de Pau. 

RENÚNCIA DE LES DELEGACIONS CONFERIDES AL 
REGIDOR CELESTÍ HERVAS. 

Es dóna compte ele l'escrit presentat per Celestí Hervas, pel qua! 
deixa constancia de la seva renúncia a les clelegacions conferides per 
l'Alcaldia en virtut de resolució adoptada amb data 4/7 /91. 

El Ple de la Corporació en queda assabentat. 

PLANTILLA PERSONAL: TREBALLADORA FAMILIAR. 

El Ple, per unanimitat, adopta el següent 

ACORO 

Aprovarl'ampliacióde la Plantilla de Personal del'Ajuntament per 
a l'exercici de 1993, en els següents llocs de treball: 

D) PERSONAL LABORAL 

Denominació llocsdetreball: Treballadora famil iar. Núm. places: 
1. Titulació exigida: Certi f. Escolar. Observacions: Lloc fixe. 

1 complir tota la resta de tramits legals. 

ARRANJAMENT DE CAMINS MUNICIPALS: SOL.LI
CITUD DE SUB VENCIÓ. 

A) CAMÍ DE LES CANALS O VALLDEPINS. 

El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat, adopta el següent 

ACORO 

Primer.- Ratificar la resolucióde l'Alcaldia relativa a la sol.l icitud 
al DARP, d'una subvenció per a la realització de les obres el' 
"arranjament del Camí de les Canals". 

B) LLIGALL DE SANT JAUME. 

El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat, adopta el següent 

ACORO 

Primer.- Sol.licitar al DARP, una subvenció pera la realitzacióde 
les obres d' "arranjament del Lligall de Sant Jaume". 

AVAN<; DEL PLA PARCIAL "MOLÍ DE L'OM": APRO
V ACIÓ INICIAL. 

El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat, adopta el següent 

ACORO 

Primer.- a) Aprovar provisionalment l'avan<; del Pla Parcial 
d'ordenació urbanística "Molí de l'Om", sector SU-J, tramita! a 
instancia del Sr. Leonharcl Rudolf, d'acord amb el projecte trames a 
l'Ajuntament, i seguir tots els tramits legals. 

pcigi1lll.; 
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INFORMA CIÓ MUNICIPAL 

PLAPARCIAL "MOLÍDEL'OM": APROVACIÓINICIAL. 

El Ple de J'Ajuntament , per unanimitat, adopta el següent 

ACORO 

Primer.- a) Aprovar provisionalment e l Pla Parcial d'ordenació 
urbanística "Molí de l'Om", subsector 1, sector SU-1 , tramitar a 
instancia del Sr. Leonhard Rudolf, d'acord amb el projecte trames a 
J'Ajuntament i complir tota la resta de tramits legals. 

RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CREDITS. 

Per 6 vots a favor: corresponents als regidors del PSC. 

I 7 vots en contra: corresponents als regidors deis Grups de C.iU., 
E.R.C., P.P. i C.D.S, Ja proposta d'adopció d'aquest acord es deses
tima amb el vot favorable de la majoria absoluta del nombre legal de 

membres de Ja Corporació. 

En explicació de vol, els d iferents protantveus dei s Grups 
Munic ipals, manifesten, que l'oposició deis seus respectius Grups 
esta motivada pe l fet que desconeixien el deute que és objecte de 
J'expedient sotmes a aprovació. 

El President contesta que l'Ajuntament d'Ulldecona faci lita molta 
més informació sobre J'execució del Pressupost que d'altres consistoris. 

MODIFICACIONS DE CREDITS. 

El Ple, per unanimitat, acorcla: 

Primer.- Aprovar J'expedient incoat en base a les modificacions 
de credits de despeses financ;:ats en base al romanent líquid de 
tresoreria disponible, procedent de la Jiquidació del pressupost de 
1992, pel qual es preveu suplementar les partides de J'estat de 
despeses del Pressupost General per a J'exercici de 1993 que es 

detallen a cont inuació: 

PARTIDA PRESSUPOSTÁ.RIA 

Número 

12 1.62401 
12 1.22000 
l 2 1.22 103 
12 1.22200 

Títol 

Adquis ició vehicle de serveis 
Material o ficina: ordinari, no inven. 
Subministraments: gasolina i gas-oil 
Comunicacions: despeses telefon 

AUGMENTS 

552.000'-
1.500.000'-

400.000'-
500.000'-

La quantitat suplementada queda financ;:ada de la següent forma: 

PARTIDA PRESSUPOSTÁ.RIA 

Número 

8.87.87000 
8.87.87001 

Títol 

Aplicació financ. credit extraordin. 
Aplicació fi nanc. supl. credits 

I complir tota la resta de tramits legals. 

AUGMENTS 

552.000'-
2 .400.000 '-

ESCRIT DEL PRESIDENT DEL CONSELL DE LA TERRA 
ALTA, RELATIU A ALLOTJAMENT GRATUIT D'ESTU

DIANTS. 

El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat acorda: 

Primer.- Sol.licitar a l Departament d'Ensenyament de la 
Generalitat que efectu'i les accions adients per tal de procurar 
allotjament gratu"it per als al umnes d'Ulldecona matriculats en 
qualsevol centre públ ic de Tortosa, Reus, Tarragona i Barcelona. 

TELEGRAMA DE CONDOL TRAMES A S.M. JOAN CAR

LES I, REI. 

Es dóna lectura del telegrama de condol trames a S.M. Joan Caries 
I, R ei d'Espanya, amb moti u de la defunció del seu pare, el Comte de 

Barcelona, que diu: 

"U/ldecona, 2 de Abril de 1993. 

Majestades, 

Con projimdo pesar hemos de aceptar la muerte de vuestro padre . 
Recibid, en estas lloras de triste:a, nuestro pésame más semido que 
me honro en trasladaros en nombre de la COlporación que represento, 
en el mío propio y en el de roda la población de Ulldecona. 
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Será para todos una gran pérdida que, desde nuestra obligada 
distancia, querríamos ayudaros a conllevar. 

Jaume Antich Balada" 

Els regidors de la Corporació, en quedar-ne assabentats, donen 
suport i fan seva J'expressió de condol testimoniada a S.M. El Rey, 
llevat del Grup Municipal d'E.R.C. que, en para u les del seu Portaveu, 
manifesta J'abstenció del mateix perque "els catalans no tenim Rei". 

UTILITZACIÓ DE LOCALS MUNICIPALS. 

El Ple de J'Ajuntament, per unanimitat acorda: 

1. Fixar les tarifes diaries, que s'hauran d'aplicar amb motiu de 
J'atorgament de !licencies per utilització privativa del Pavelló 
Polisportiu Municipal , en les següents quantitats: 

a) Utilització privativa del local .............. .. .. ......... 30.000'- PTA 
b) Garantia (a retornar si no hi ha danys) ......... .... 30.000'- PTA 

SOL.LICITUD SUB VENCIÓ MANTENIMENT. 

Es dóna compte de J'expedient que es tramita, relatiu a una 
sol.lic itud de subvenció presentada davant l'Institut Catala 
d'Assistencia i Serveis Socials, l' import de la qual ascendeix a la 
quantitat de 790.000'- PT A, les qual s es preveuen de destinar, d'acord 
amb J'objecte de la convocatoria a que s'acull , al manteniment de 
J'Associació de Jubilats i Pensionistes. 

El Ple de J'Ajuntament, per unanimitat ratifica íntegrament Ja 
sol.licitud de subvenció esmentada. 

ESCRIT DEL CONSELL COMARCAL DEL MONTSIÁ., 
RELATIU AL TRACTAMENT DE RESIDUS. 

El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat acorda: 

Delegar en el Consell Comarcal del Montsia les competencies 
municipals referents a tractament de res idus, de conformitat amb el 
que preveu J'article 63.2.1), en relac ió amb el 9.4, de la Llei 8/87 de 
15 d'abril , Municipal i de Regim Local de Catalunya, a e fectes de la 
constitució del Consorci de l'Abocador Controla! de la Comarca del 
Monts ia. L'Ajuntament atorgara, en el seu dia, el corresponent 
conveni d'aportació i dotació economica en contraprestació efectiva 
de l servei delegat que es presti. 

URBANITZACIÓ DE L'AVINGUDA DE LES ESCOLES: 
SOL.LICITUD DE SUB VENCIÓ AMB CÁ.RREC AL P.U.O.S.C. 

1993. 

El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat acorda: 

Acceptar les ajudes incloses en el programa general del PUOSC-
1993, aprovat pel Decret 48/1993, de 23 de febrer, peral finan c;:ament 
de !'obra número 93/0156-PG, titulada "urbani tzació de l'Avinguda 
de les Esco tes", i acceptar la normativa aprovada per a l 

desenvolupament del Pla. 

PLA PARCIAL "SANT JORDI": APROVACIÓ INICIAL. 

El Ple de J'Ajuntament per unanimitat acorda: 

Aprovar in icialment el Pla Parcial d'ordenació urbanística "Sant 
Jordi; unitat d'actuació 17, subsector l ", d 'acord amb el projecte 
presentat per BAHEMAR, S.L. i complir tota la resta de tramits 

lega Is. 

PRECS I PREGUNTES. 

a) Ocupació via pública amb materials. 

Lluc Raga pregunta si es poden retirar les runes que hi ha 
dipositades al carrer doctor Robert, contestant-li que es treuran tan 
aviat com sigui possible. 

b) Obertura de rases. 

Lluc Raga demana que es posi en condic ions la rasa que s'ha obert 
al C/ Entenc;:a, explicant- li el procediment que se segueix en materia 

d'autori tzació d 'obertura de rases. 

e) Jutjat de Pau. 

Lluc Raga demana in formació sobre !'actual situació del Jutjat de 

-

Pau, atesa la renúncia al carrec de Ja que fins ara era Jutgessa de Pau 
substituta, Mª Isabel López explicant-li les gestions realitzacles 
clavan! el Tribunal Superior de Justíc ia de Catalunya. que ha marcat 
les clirectrius a seguir per J'Ajuntament cl'Ullclecona. 

d) Servei de provelment d'aigua potable. 

Agustí Yerdiell pregunta s i el cabal d'aigua que proveeix e l pou del 
"Castell " és suficient contestant-li que J'actual cabal del pou és 
sufic ient per al prove'iment d'aigua potable a Ja població; no obstant, 
durant alg unes setmanes de l'estiu , aquest cabal és jus t, raó perla qual 
ja fa temps es van iniciar les gestions necessaries per tal d'obtenir el 
financ;:ament més adequat en re lació amb les obres necessaries pera 
la mi llora del servei. 

COMISSIONS INFORMATIVES 

CULTURA ( 15 marc; 1993) 

J. Antich,A. Millan, Mª C. Valls, J. Blasco, LI. Raga, J. LL. Millan , 

J. Caste l! , C. Hervas. 

- Llibre Centre d'Estudis d'Ulldecona. 
- Carta Sr. Miquel Querol. 
- Festes Majors 1993. 
- Resultats Festes Carnaval 93. 
- 1 a. Setmana Cultura Catalana. 
- Centre Reemissor TV. 
- Vis ites a les representacions de "La Passió". 

SANIT AT (29 marc;: 1993) 

J. Antich, J. Blasco, Mª C. Y alis, M. López, X. Martínez, LI. Raga, 
J. LI. Millan, C. Hervas. 

- Concessions funeraries. 
- Serveis socials: serveis d'ajuda a clomicili. 
- Escrit n2 575/93 del Departament de Sanitat. 
- J. LI. Millan pregunta pels gossos solts. 
- X. Martínez fa un prec en relació a J'ambulancia. 

ACTIVITATS ECONOMIQUES (29 marc;: 1993) 

J. Antich, F. Delgado, A. Millan, M• C. Yall s, J. R. Marco, A. 

Vercliell, J. Ll. Millan. C. Hervas. 

- Llicencies cl'obenura cl'establiments. 
-Orclre 4-2-93 Dep. Agricultura del Reg lament D.Q. Mandarines. 
- Orclre 24-2-93 P. Generalitat ajuts calamarsacla. 
- J. LI. Millan informa de l'estucli sobre sectors procluctius local s. 
- J. LI. Millan in forma Campanya fruita clolc;:a. 
- J. Ll. Millan clemana petició canell a J'Autopista "Polígon 

Industr ial" . 

URBANISME (29 marc;: 1993) 

J. Antich. M. López, J. Blasco, F. De lgado, A. Yerdiell , J. R. 
Marco, J. Ll. Millan, C. Hervas. 

--. Llicencies urbanístiques . 
- Adjudicació contracte "Camí de les Canals o Yalldepins". 
- Abocador controlar comarcal del Monts ia. 
- Yariant de la travessera d'Ulldecona: informació pública. 
- Pla Parc ial cl'ordenació urbanística "Sant Jorcli''. 
- Urbanització de J'Avinguda de les Escotes. 
- Informació de l Pla d'Espais d'Interes Natural de Catalunya. 
- Lluc Raga pregunta perles obres del nou Institut de Batxillerat. 

HISENDA (5 d'abri l 1993) 

J. Antich, M• C. Yalls, M. López, A. Millan , X. Martínez, J. R . 
Marco, J. LI. Millan, J. Castell, C. Hervas. 

- Plantilla personal: treballadora familiar. 
- Reconei xement extrajudicial de credits, pressupost 1992. 
- Modificació de credits al Pressupost de 1993. 
- Utilització de locals municipals: Pave lló cobert. 

URBANISME (5 d'abril 1993) 

J. Antich, F. Delgado, J. Blasco, M. López, A. Yerdiell, J. R. 
Marco, J. LI. Millan, J. Castel!, C. Hervas. 

- Estudi "casa colonies Joventut". 
- Memoria "enllumenat públic Sant Joan de l Pas ''. 
- Memoria "enllumenat públic varis carrers d'Ulldecona". 
- Aprovació provis ional Pla Parcial "Molí de l'Om" (2). 
- In forniac ió de l'estat d'alguns immobles del case urba. 

1 a. Setmana de Cultura Catalana a Ulldecona, 1993 
A proposta de les Entitats c ulturals i esportives 

d'Ullclecona, agrupades dintre de l "Consell Mu
nicipal cl'Entitats" s'ha programat per l'Ajuntament 
d'U lldecona la " la. SETMANA DE CULTURA 
CATALANA" que es fara del 23 de maig al 6 de 
1uny vment. 

Aq uestes dates segueixen al final de la 
rcpresentació de "La Passió d'Ulldecona" el 9 de 
maig, i una Trobadadecorals in fantilsorganitzada 
pels "Rossinyols del Monts ia" per al 16 de maigon 
actuaran conjuntament a Ulldecona més de 600 
nens i nenes cantors. 

JU1]AT DE PAU - REGISTRE CIVIL 
, 

Pel que fa referencia a la " ta. Setmana" s'ha 
volgut , a part ir d'una idea inicial de celebrar e l dia 
de l'Entitat, concentraren t 5 dies acwacions dutes 
a tenne -111ajoritilriament- per Entitats Locals 
buscant, a la vegada. una major participació i 
col.laboració entre e lles i, ta111bé. una 111ajor 
rellevancia de la programació. 

En concret hi hauran 2 Exposicions : "Treballs 
deis cursets" i "Pintures rupestres: An i Cronica": 
3 representacions Teatrals en aques t cas per 
Grups de les Terresde l'Ebre; 1 concert per la Banda 
de Música d'Ulldecona; 1 curse! sobre "Costums 

i tradicions de Catalunya"; 2 Taules rodones so
bre "el Bar~a i Catalunya" i "el Bar~a i el futbol "; 
1 excursió al Niontsia; 1 audio-visual "Expedició 
a l'Himalaia": Vídeos "viatgesa les Illes Galapags": 
l Bailada de sardanes; i l Festival infantil. 

Hi col. laboren practicament totes les Entitats 
del poble. ben coordinades pel Regidor ele Cultura 
i Festes Angel Millan, i també es compta amb el 
supon del Consell Comarcal del Montsia i deis 
Serveis Territorials ele Cu ltura de Tortosa, i també 
s'ha de111anat e l supon de la Diputació i de la 
Generalitat. 

HORARI OFICINES: dilluns a divendres, de 9 a 14 h. 
(horari oficines Ajuntament) 

AUDIENCIES SRA. JUTGESSA: dimarts i dijous, 

ULLDECONA. Narcís Ponce i Callarisa, 27-03-93, e/. Aribau, 

10, ULLDECONA. 

de 18 a 19 h. 

MOVIMENT DEMOGRÁFIC DEL MES DE MAR(: 
NAIXEMENTS 

Á. lex Montero i Gutiérrez, 02-03-93, c/. Escultor Querol, 14, 

,·, 

DEFUNCIONS 

M iguel-Angel Gallego i Fiordelino, 18-02-93, 30 anys. Calixto 
Fuentes i Bautista, 02-03-93, 66anys. Bau tista Fuentes i Callarisa, 
19-03-93, 72 anys. Pascual Fabra i Vericad, 06-04-93, 89 anys. 

) 
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Entrevista amlJ Florenci Figueres Ballart, 
President de &a Passió d 'Ullde a 
------------------------------ per : Josep Mª Alzamora 

~e~ de fa mo.lts anys (es va comen9ar a representar I'any 1955) La Passió d'Ulldecona ha portar el nom del nostre poble molt ll uny i alt. Recentment, 
fru1t d un entusiasme renovar, el Patronal de La Pass16 ens ha donat a tots una nova gran satisfacció en posar en escena La Passió de Jesús, obra en 
catala del desaparegut Jaume Vida! i Alcover, a qui des d'aquestes pagines li dediquem postumament les més agra·ides paraules de record i estima. 
I ha d'ésser ai xí perque, com diu el President del Patronal de La Pass ió, Ulldecona li deu "una de les millors obres de la literatura relioiosa catalana" 
d'una qualitat literaria arreu apreciada. º ' 

Parlarem d 'aquesta obra, especialment, pero també d'altres aspectes re lacionats amb La Passió d'Ulldecona, arnb el Sr. Florenci Figueres, Pres ident 
del seu Patronal. · 

Infor matiu. Des de quan eres President de "La Passió"? 

Sr. Figueres. Des del mes de juny de l'any 89, i estic a la Passió 
des del juny del 87. 

Informatiu. Ja són uns quants d 'anys de presidencia d'una de les 
entitats més amigues i amb més carisma del poble; aixo, s i més no, 
pel fet que la Passió ha donat a coneixer Ulldecona a Catalunya i, 
potser, arreu d'Espanya. 

Sr. Figueres. Bé, la veritat és que jo no sóc d'Ulldecona, encara 
que j a fa quasi vint anys que vise aquí, pero el que sí que puc dir és 
que quan jo vaig venir-hi a viure, Ulldecona la coneixia perla Passió, 
i el que sí que us puc assegurar és que amb tot aixo de la Passió en 
catala, m'ha toca! emrar d intre de molts despatxos i de tots n'ha tret 
la conclusió de que la Passió d 'Ulldecona és més coneguda del que 
sap la mateixa Passió. És curiós el que s'arriba a coneixer la Passió 
d 'Ulldecona. 

Informatiu. En re lació ambles altres Passions catalanes, la nostra 
com es veu des de fara de casa? 

Sr. Figueres. Dones sí, dintre de Catalunya, per suposat nosaltres 
ens hem oriental basicament en les institucions catalanes i és curiós 
com la coneixen, encara que pels motius que sigui no fos una Passió 
amb el carisma com el que han tingut les altres tres Passions, més a 
prop de Barcelona, la d 'Esparraguera i Olesa, a pesar de que jo sí que 
puc dir que és curiós com et coneixen i com et reben quan arribes a 
un lloc. A mi em va sorprendre moltíssim. 

lnformatiu. Llavors, Florenci, és obligar parlar de la Pass ió en 
catala, que ha segut un fer historie j a a Ulldecona, com a Catalunya. 
Com s'ha viscut aixo, aquest procés que s'ha produ'il fins a arribar a 
tenir una Passió en catala a Ulldecona? 

Sr. Figueres. Bé, aixo ja ho hem re ferir molts cops aquest any, e l 
fet de que el "davallament de la creu" i la Passió de l segle XVIll, j a 
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esta va escrita en catala l'any 55, o sigui que ja es feien Passions aquí, 
a Ulldecona, e l que demostra, encara que aixo ho haurien de dir més 
e ls hi storiadors d'Ulldecona, que coneixen el tema infinitamenl més 
que jo; i quan es va reemprendre l'any 55 la Passió d 'Ulldecona, es va 
reemprendre en castell a. Pe rque es va reemprendre en castella, també 
ho sap tothom; encara que les úniques representacions que es van fer 
a Catalunya en catala acabant-se la guerra van ser les d 'Esparraguera 
i Olesa, únics llocs on es va manifestar el catala. Quan l'any 55 va 
né ixer en caste lla, per di versos motius que no analitzarem ara en 
aquest momenl. Ara, a l'anar passant els anys i canviant la situació 
política, la Passió d'Ulldecona, dones, per poder entrar d intre de les 
institucions catalanes s'ha de veure una mica orientada cap a intentar 
representar en ca tala. L'any 84/85 quan esta va de President Fernando 
Guarch i de Presidem de la Diputació el S r. Gomis, va ser quan es va 
comen9ar a treballar ambla possibilitat de poder representar la Passió 
en catala. 

lnformatiu. O sigui , que ha tardat vuit anys en poder arribar la 
magnífica representació d'aquestany. Com s'ha viscut aquest període, 
dintre de La Passió? 

Sr. Figueres. Jo vaig entrar en la Pass ió l'any 87, i en aquell 
moment es parlava de que s'estava traduint !'obra al catala. L'any 88 
va venir a veure la Passió Jaume Vida! A lcover, que va ser quan el 
vaig coneixer acompanyat de Mª Aurelia Capmany. Els vaig estar 
acompanyant tot el dia, j unt amb la meva esposa, i aquell va ser el 
moment que vaig veure el que podia ser la Passió en cata la, perque en 
princ ipi la idea no era de que es fes una Passió nova, ni res de totaixo, 
s inó agafar el llibret de Quintana, que és e l que ha donat la g loria a la 
passió d 'Ulldecona, en definitiva, i traduir- lo per a representar-lo en 
catala. En aquell moment, i al tenir la sort de poder atendre aquell d ia 
en Jaume Vida! i Mª Aurelia Capmany, vaig veure que no seria aquest 
e l camí, sinó que anaven de cara a fer uná cosa totalment nova, que 

ens sorprendria moltíssim, i que tindria una g ran magnitud literaria 
i moderna en quant a representació teatral. Aixo va ser l'any 88. 

Quan es va fer el canvi de Junta i vam entrar nosaltres a l'any 89, 
a principis del mes de setembre, durant les festes quinquennals ens va 
comunicar la Diputació que en aquell moment d isposava del llibret 
i que ens en podia fer donació. O sigui, que s'havia encarregat l'any 
84/85 i l'any 89 se' ns va donar el llibret sabentque disposavem de tots 
els drets sobre !'obra, i que el Sr. Jau me Vida! l'únic que es reservava 
era el dret intel. lectual del nom. 

A partir d 'aquell ll ibret, per suposat el d irector, en Pere Sans, se'! 
va llegir per a guaitarmés o menys comes podria representar, i llavors 
van sorgir les primeres dificultats. O sigui , que allo que tenien a les 
mans no era representable en la s ituació anterior, i aquí és on es va 
comen9ar a treballar sobre la possibilitatde poder representar aquesta 
nova obra. I aquí ja ens vam ten ir que comen9ar a maure. Es va fer un 
projecte, aquest projecte te nia , pe r suposat, una valoritzac ió 
economica, a part de les dificultats que porta va damunt deis mate ixos 
actors, fundamentalment sobre el personatge de Jesucrist, perque, 
diguéss im, !'obra g ira al voltant de la figura de Jesucrist i aquest 
mate ix paper és e l que va donant entrada a rota la resta, baix l'aspecte 
d'esceni ficació. Aixo representa va una modificac ió total de l que ja hi 
havia i unes des peses economiques importants, ja que, prime r de tot, 
es tenia que remodelar l'escenari. 

Informatiu. Quines han estat les xifres d 'aquest muntatge? 

Sr. Figueres. Per suposat que nosaltres e l primer que necessitavem 
era que l'Ajuntament es pogués fer carrec d'una modificació de 
I'escenari , l'hi va pareixer molt bé el projecte, i va posar tot el seu 
esfor9, que tots coneixem, pera modificar l'escenari i poder portar eis 
nostres equipaments. 

A partir d'aquí, primer va haver una fase de tres milions, per a 
poder resoldre les dificultats que va portar la primera modificació de 
l'escenari , i una segona fase de tren ta milions de pes se tes. Ésa dir, que 
la Passió haaportat una quantitatde trenta-quatre milions de pessetes, 
en xi fres rodones. 

lnformatiu. Aixo és un cabal molt importan! de diners . 

Sr. Figueres. Bé, aquest cabdal tan importan! de diners ha segut 
aportar, completament, pe l Departament de Cultura. 

Informatiu. S'han entusiasmar també en el Departament de Cultura 
de que Ulldecona tingui la Passió en catala? 

Sr. Figueres.Sí, i aixoqueda patent en el fetde que el Departament 
de Cultura, va aportar aquesta primera fase de tres milions de 
pessetes, i també la segona de tren ta-un milions. Aquesta segona fase 
deis trenta-un milions, s'ha de dir la veritat, han estat concedits a 
través d'un préstec donat per l'Institut Catala de Finances, en que 
!'avalista és el Departament de Cultura, que també es fa carrec de les 
despeses total s deis trenta-un milions de pessetes més les de 
formalització. 

lnformatiu. Estem parlant d 'entusiasme; del teu, del de Jaume 
Vida! i Alcover, de l Departament de Cultura. Pero, la gent del poble, 
com ha viscut aquestes primeres representacions, que han estat 
poques d'altra banda? 

Sr. Figueres. Bé, la veritat és que no he parlat molt directament 
ambfa gent, he parlat amb e ls membres de La Passió, perque, primer 
que res, parlaria del seu entusiasme, ja que aquest ha segut gran, i les 
info1macions que m'arriben per part de la gent del poble em consta 
que també ha estat molt gran. El que jo no he sondejat és directamenl 
amb la gent del poble que li ha semblat, pero és ev ident que han 
respost tal com nosaltres esperavem. 

Informatiu. Anem a la part escenica. Per que només tres 
representacions? Era molt complicar? 

Sr. Figueres. Tenim el preceden! de tot el que ja hem explicat 
abans: es planteja la idea I'any 84/85, no tenim el llibret fi ns al 89, i 
després de fer el proj ecte i la seva valoritzac ió economica, que no era 
de 31 milions sinó de 64, i al final es va acabar en 31, es va aprovar, 
s i no recorda malament al mes de mar9 de I'any passat, en que j a se'ns 
comunica va que e lls no ens donarien els diners directament sinó que 
ens els donarien a través de l'lnstitut Catala de Finances. En de fin i
tiva, tot aixo va portar que el d ia 14 de gener de 1993 es firmés la 
polissa a efini tiva per poder tenir e ls diners. Nosaltres vam fer la 
primera representació, si no recordo malament, el dia 7 de mar9 , 
dones, de l 14 de gener al 7 de mar9, van amb prou fe ines dos mesos. 
Posats en el dia 14 de gener, en aquell moment teníem que con tractar 
amb tots e ls prove'idors del material necessari, i acabar de rede fi nir 
totalment e l projecte . Era evident que mentre no es firmés la polissa 
no podíem tirarmés endavant, i és tambéevident que en menys de dos 
mesos vam posar !'obra damunt de l'escenari . 

Aquel! 14 de genervam decidir de fernomés un dia de representació, 
pera donar sati sfacció a qui ens recolzava economicament , després 
en quant vam veure que e l projecte era viable vam decidir fer tres di es 
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de cara a tothom, pero en princ ipi només es vol ia fer un dia, ja que el 
temps era molt limita!, i la propaganda es sol enviar al mes d'octubre 
a lotes les agencies de viatges, i a tothom que porta gent es comern;a 
a tractar amb ells a partir del mes d'octubre. No es sabia segur si es 
firmava a polissa, si no es firrnava, s i donaria ternps ... , i llavors es va 
fer tan jusi. .. , pero al final, quan varn veure que tot anava bé i que 
podia ser un ex it ens varn encoratjar i va ser un ex it. 

lnformatiu. Aixo vol d ir que l'any que ve poden ser unes quantes 
representacions més? 

Sr. Figueres. Jo espero que l'any vinent en siguin més de 
representacions. El que és evident és que en el rnoment que vam 
decidir de que foren tres representacions ens deien que érem valents, 
pero jo vaig pensar que n'érem poc de valents. Espero que l'any vinent 
en siguin més de representacions . Ara bé, el que tampoc podem fer 
és despreciar l'altra obra. baix cap aspectc. 

Informatiu. Vosaltres, de la Passió en catala, que n'espereu? 

Sr. Figueres. Nosaltres valoraríem, especialment, e l fet que la 
Passió de Vida! i Alcover és un aixecament intel.lectual de la Pass ió, 
de la mateixa Passió, del mateix poble d'Ulldecona i de la mateixa 
gent que ve a veure la Pass ió. 

Informatiu. Pero, no es corre el risc que tot l'esfon;:, principalrnent 
l'economic, arribi un moment que sigui massa gran pera Ulldecona, 
que no té aquell vol um tan gran de Barcelona i les seves rodalies, ion 
no hi ha la seguretal deque aquesta gent vindra i omplira any rera any, 
com passa en les altres Passions? 

Sr. Figueres. Jo et donaré la meva opinió, i penso, sincerament, 
que sí que es pot ornplir. La diferencia amb les Passions d'Olesa, 
Esparraguera i Cervera, i esta reconegut per ells mateixos, és que la 
qualitat literaria de la d'Ulldecona supera les seves. Ells sí que poden 
aconseguir un ll ibre que superi el nostre, pero en aquest moment, la 
Passió d'Ulldecona ofereix un nivell intel.lectual superior, sense cap 
dubte. La Passiód'Ulldeconaserael suficientmenthabil peraconseguir 
introduir aixo dintre de Catalunya i del País Valencia? El que sí que 
esta ciar és que la Passió d'Ulldecona té un gran valor a les seves 
mans, veurem en el futur fins on és capai;: d'aJTibar la Passió d'U l ldecona 
en aquesl aspecte. Esperem que tiri endavalll , i que sigui capai;: 
cl'amortitzar les ajudes que hem tingut per part de tothom, comeni;:anl 
pel poble i acabant perles institucions catalanes que ens han aj udat. 

Informatiu. Les Passions, Florenci, són un fet de tot el poble. Si 
no hi ha un poble al darrera que la demana i li dóna suport, no es pot 
tirar endavant. Quin és el cabal huma amb que compra la Pass ió 
d'Ulldecona? 

Sr . F igueres. La Passió esta formada per 230 persones, sense 
cli stinció. En aquest moment no puc dir exactament quants en són, ja 
que hi ha hagut molts de moviments en positiu; hi ha hagut moltes 
emrades ele personal nou. No tenim encara el balani;: nou de personal, 
pero seguramenl ja deuen estar entre les 240 i 250 persones. 

lnformatiu. Com es fa perque aquesta gran quantitat de gent, 
lluny de semblar un caos, puguin produir una obra tan bell a com és 
La Pass ió? 

Sr. Figueres. Per sort, és una cosa que funciona sola i automatica. 
La gent, quan arriba la temporada de la Pass ió ja van tots al local, ja 
saben totsel que han de fer, funciona totd'una manera moltautomatica. 
Per suposat que hi ha problemes, pero la veritat és que en aquest 
aspecte funciona molt bé. 

lnformatiu. Fer tres Passions, ja que en són tres amb la versió 
castell ana, la catalana i la popular que es representa duran! laSetmana 
Santa al calvari, no pot arribar un punt que cansi als actors; que arribi 
un momenl que diguin prou i que baixi el nivell , o hi ha un planter 
suficient a la Pass ió perque aquest nivell tan alt que tu dius es faci 
reali tat en l'aspecte interpretatiu? 

Sr. Figueres. En aixo tens tora la raó. Sí que cansa. Aixo de la 
Passió de Setmana Santa ens ho hem deixat abans. El llibrel és mol! 
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extens, ja que íntegra vindria a durar 6 hores, i nosaltres en representem 
entre tres hores i tres i mitja. Nosaltres. amb ante lació, vam preparar 
els actors g racies a Mossen Martorell amb l'únic objectiu de demos
trar al Deparlarnent de Cultura i a la Diputac ió que sí que érem 
capai;:os de representar-la. El que passa és que aixo ja s'ha quedar una 
mica coma tradició, que ara ja s'ha desplai;:at al clivenclres San! i que 
cree que es continuara mantenint en aquest dí a. Pero, amb to!, sí que 
és un esfori;: gran pera gen! aficionada, no per als actors només, s inó 
també per a els tramoies, e ls e lectricistes ... 

Informatiu. Parlem d'aquesta gent que no surt mai i que tinc entes 
són molts. Quanta gen! hi ha lreballant darrera els decorats? 

Sr. Figueres. Dones, aproximadament , el 50%. D'enlre les 240/50 
persones que ja hem anomenat, hi ha molta gent jove, molla canalla, 
i la gen! gran ele la Passió. Diguéssim que estem repanits, més o 
menys, al 50%. 

Informatiu. Fent un petit parentesi, i centrant-nos en la figura de l 
Presiden!, no et va fer por, tirar endavant una cosa tan complexa com 
és la Passió, o simplement vas dir "aquí hi ha molta gen! que 
col.labora i podra continuar sense problema"? 

Sr. Figueres. La Passióté un Director,queésPereSans, i que porta 
la direcció artística de !'obra i és el que la fa rutilar. Totes les altres 
coses tenen una traducció empresarial. Igual es pot portar !'empresa 
del teatre, com cl'un altre tipus, o un hospital. Més o menys, els 
parametres són sempre e ls mate ixos. 

lnformatiu. Tornant un altre cop a la Passió de Vida! i Alcover, 
el material que uti litzeu a la Pass ió en catala, que és esplendid, també 
l'utilitzeu en les altres representacions de La Passió en castella? 

Sr. Figueres. Aproximadament un 80% deis elements de la Pass ió 
en catali\ estan incorporats a la Passió en castela. I també hi ha 
material d'aquestaque s'utilitzaa la primera. Sí que s'esta utilitzant tot 
el nou material. 

lnformatiu. Amb 101 el rnsl 4uc ' u posa posard"cmpeus imanten ir 
una obra com La Passió, en catala i castella, us plantegeu que pugui 
ser rendible clurant el temps necessari? 

Sr. Figueres. No hi ha dubte de que la Passió és la representac ió 
d'un fet popular explotar comercialment, o s igui , que aquesta és la 
realitat i, per tant, coma més entracles es venen millor, per suposat. 
El que passa és que, com a fe¡ popular, esta molt subvencional. 
Només hem parlar deis 34 milions del Departament de Cultura, pero 
no hem parlar de la resta ele subvencions que rebem. Nosaltres rebem 
una subvenció de la Diputació, una altra del Consell Comarcal, i una 
altra del Departament de Consum, Comen;: i Turisme, on aquest 
mateix ens subvenciona el 50% de l que paguem. Vull dir que estem 
parlant de xifres ja importants d'ajuts economics ele les lnstitucions 
catalanes. Dones, quan estem parlant cl'aquests ni vells de subvencions 
no hi ha dubte de que saben que hem d'omplir el local, per varis 
motius. Per l'amorlització de les subvencions i per donar sati sfacció 
a la mateixa Pass ió i al mateix poble. 

lnformatiu. La Passió coma tal , us centreu, bi\sicament, en el que 
és la Setmana Santa; és llavors quan feu les representacions. Pero, 
només és aixo La Passió, o té més activitat? 

Sr. Figueres. Bé, la nostra entitat, bi\sicament esta centrada en la 
Passióde la Set mana Santa. Pero, a més, hi ha l'activitatque tenim per 
Nada! amb Els Pastorets, que també estan institucionalitzats. El 
concurs provincial de cartel Is, que és e l que representa després a la 
Passió, i d iguéssim també que tenim una incipie nt escola, ésa dir, un 
petit embrió d'escola que no acaba ele collar i, per que, dones per 
problemes economics. Aquesta és la realitat. Nosaltres hem tingut 
moltes ajudes per posar damunt l'escenari la Pass ió en catali\, el 
Departament de Comeri;:, Consum i Turisme ens subvenc iona un 50% 
de la propaganda ... To! orielllal cap a aquest tema, la Diputació ens 
continua ajudant, també to! orientat cap al mateix aspectc. Pero. 
d'altra banda, hem fet grans esfori;:os per tirar endavant l'escola i fins 
a aquest moment no s'ha aconseguit massa cosa. No sabem que 
passara. 

Informatiu. Respecte de l'escola de teatre, com esta el plan ter del 
relleu de les noves generacions? 

Sr. Figueres. No et podria d ir una xifra exacta. De moment tenim 
molla gent que gira pels voltants deis 14 anys, uns l 5; que estiguin en 
edatde fer BUP als voltants d'uns 20. El problema és que quan acaben 
a l'Institut se'n van fora a estudiar i el cicle es queda tallat. Aquest és 
un problema que no tenen ni Esparraguera ni Olesa. 

Hi ha, pértant, moltdejovententreels JOanysi els 16 posats dintre 
de la Passió. També n'hi ha que no surten a estudiar i ja anem 
completant totes les edats fins als quasi 250 que en som. 

lnformatiu. Pel que hem anat parlant, queda ciar que una escola 
de teatre, i més a un poble amb tanta tradició, és molt importan!. No 
penseu fomentar aquesta iniciativa d'alguna manera? 

Sr. Figueres. La Passió ha funcionat gri\cies a molta gent, pero 
amb una mica d'inercia i no hi ha dubte de que e l que es fa a O lesa i 
Esparraguera és un gran espectacle, amb una modernització constan t. 

Nosaltres, per aconseguir els diners, ens hem basat en tres eixos 
fonamentals. Primer, el nom de Jaume Vida! i Alcover, per suposat; 
segon, en els ajuts que s' "aboquen" a d'altres Passions; i tercer, en la 
premsa. 

Amb aquests tres punts coma base de les nostres negociacions, ens 
han tractat francament bé i ens han donat l'ajut que demani\vem. 

Pero, jo, el que sí que noto és que, fins que s'ha estrenat "La Passió 
de Jesús", nosaltres no érem conscients de les enonnes possibilitats 
que teníem a l'abast. Ara bé, aquesta gran obra requereix que l'escola 
de teatre funcioni , perque és el futur ele La Passió. 

Fins ara esta molt bé el que s'ha fet, pero, per mantenir-ho, s'ha 
d'aixecar el nivell , en general, a través d 'una bona formació. El com 
s'ha de tirar enclavant aquesta formació, no ho puc dir, pero s'ha de fer. 
És l'objectiu. 

Informatiu. Fins a quin punt consideres importan! l'aspecte de la 
formació. 

Sr. Figueres. Davant de les al tres Passions que hi ha a Catalunya, 
esta ciar que, a la que una quedi despenjada respecte ele les altres, li 
sera molt difícil recuperar-se, perque estan a un gran nivel l. 

Informatiu. Pertractar-se d'un primerany, esteu satisfets ele !'obra 
que heu pogut posar en escena? 

Sr. Figueres. Jo <liria que !'actual Passió en catala només esta al 
50% de les seves possibilitats. 

Informatiu. Aixo no és exigir-se massa, tenint en compte que, 
amb només dos mesos, heu pogul posar damunl l'escenari una obra 
tan complexa? 

Sr. Figuer es. Nosaltres ja teníem el projecte totalment dissenyat 
des de molt abans, només faltava arrancar. L'única cosa que ens 
aturavaera ten ir lacertesaque tindríem l'ajut economic necessari. Un 
cop aquest va anibar, va ser posar-nos a treballar contra el rellotge. 

lnformatiu. A part de reorientar La Passió cap a la nova vessant 
de la formació, quins altres projectes teniu? 

Sr. Figueres. Bé, de fet, jo no en podré dura la practica molt més, 
perque aviat s'acaba el període peral qua! vaig ser escollir President, 
pero es ti\ ciar que, ara, el que cal ferés donar l'impuls necessari perque 
aquesta gran obra que tenim estigui al nivell més alt possible. 

Informatiu. Et quedara un bon record? 

Sr. Figueres. Pera mi ha estat molt bonic, encara que, de vegades, 
esgotador. Pero, jo a La Passió, només li puc estar agra"it. ! , cal no 
oblillar que he tingut la sort de podercomptar ambla col.laboració de 
grans persones, sense les qua Is no hagués estat possible fer el que s 'ha 
fet. 

Informatiu. Amb tot aixo, que et queda perdir a la gent del poble? 

Sr. Figueres. M'agradaria que la gent sabés que, amb !'obra escrita 
per Jaume Vida! Alcover, Ulldecona disposa, possiblement, de la 
millor obra de caracter religiós escrit en !lengua catalana. Ens 
pertoca, ara, saber donar-Ji el valor que li pertoca i saber-la impulsar 
perque aixo sera bo per a 101 el poble. Sota cap aspecte hem de tenir 
por de medir-nos amb al tres Passions de més tradició, perque el nive l! 
literari de la nostra, com he dit, és superior. 

En les representacions d'enguany ens hem vist obligats a abusar 
d'alguns elements, per tal de garantir un nivell aclequat, pero tothom 
ha de saber que !'obra és i pot donar de sí moltíss im més, encara. 

lnformatiu. !, pel que fa al !libre ... 

Sr. Figueres. Pelque fa al llibre, J'única cosa que ens queda per fer 
és publicar !'obra i, aixo, ja s'hauria fet si no hagués estat per la 
dissortada mort de !'autor i, més tare!, de la seva esposa, la Maria 
Aureli a Capmany. Ara estem fent gestions perque d intre de poc es 
pugui dur a la impremta. 

De moment, dintre deis estaments intel.lectuals de Catalunya la 
nostra Passió esta molt ben considerada, més del que la gentes pugui 
imaginar. 

Tant debo aquesta consideració tingui !larga continu·itat i, de lama 
de la nova Passió, Ullclecona continu·i sent coneguda i apreciada 
a11"eu. 

Gracies Florenci. 
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COL.LABORACIONS 

"MajoreHes, Cornetes i Jambors cl'Ullclecona" 
A Ulldecona, la nostra vila, s'ha anat 

fonnant apoca poc una nova secció. El grup 
de Majorettes d'Ulldecona i, acompanyant 
aquestgrup, la Banda de Cornetes i Tambors. 

Tot va comeni;:ar a les Festes Majors de 
1992, quan es va convidar a les Majorettes 
d'Amposta a fer una desfilada el dia de les 
carrosses. Des de feia temps pero, era un 
ambiciós projecte que tenien algunes perso
nes dintre el cap. Llavors aquestes es van 
comeni;ar a moure, contractant a la senyora 
Salomé, la monitora de les Majorettes; al 
senyor Juanjo Fonollosa, el director de la 
Banda de Cornetes i Tambors; rumiant el 
cost deis vestits, instruments i accessoris, 
etc. Val adir que tot aixo no va resultar un 
camí de violes i roses i els hi va costar molt 
als responsables superar molts problemes 
que aquestes coses sempre comporten. Tot i 
aixo, van poder ferfronta to tes les adversitats 
i tot estava preparat per fer la presentació 
oficial el dia de Sant Este ve, 26 de desembre, 
al recinte del Ill Pare de Nada!. Era un dia 
fred i plujós, pero les noies i els noisd'aquestes 
dues noves seccions van desafiar aquests 
factors externs contradictoris, tot obtenint 
una clamorosa ovació del públic. 

r des del lavors que han fet ja dues sortides 
per les comarques del Montsia i del Baix 
Ebre per tal de donar-se a coneixer. Men
trestant, dins de les Majorettes, s'anava for
mant un nou grup composat per set noies en 

l'especialitatde "Twirling Baton" , ésa dir, en 
la típica vareta. Va resultar un aferexitós,ja 
que les noies eren simples estudiants que no 
tenien ni idea de tot aixo i en deu dies van 
aprendre a moure's sota les estrictes ordres 
de la senyora Salomé. El dia 28 de mari; Ja 
segona sortida a Móra la Nova, va ser un dia 
especialment dramatic, ja que per poc no les 
deixen actuar. Pero, no obstant aixo, les set 
noies van posar tota la seva energia en fer-ho 
bé i, coma fruit d'aquest voluntariós treball , 

van obteniruna quarta posicióen la modaliiat 

júnior. 

Ara esperem anar a Sant Caries de la 
Rapita el dia 1 de maig, per fer una exhibició 
de pom-pom. Suposem que per al nostre 
poble, aixo representi una viva atracció. 

Només volem dir que si algú més vol 
apuntar-se, que no ho dubti i que vingui a 
parlar amb les comissions organi tzadores. 
Sera molt benvingut, d'acord? 

M.R. 

ASSOCIAC/Ó MESTRESSES DE CASA 

A totes les dones d'Ulldecona 
L'Associació de Mestresses de Casa us convida al Curs de Fomiació 

pera Dones que organitza J'Instinit Catala de la Dona. 

PROGRAMA 

EDUCACIÓ SANITARIA 

- Que és l'I.C.S.? 
- Higiene i coneixement del cos 
- Higiene alimentaria. Caries dental 
- Drogues 
- Matemitat 
- Planificació familiar. M.T.S. 
- Prevenció de cancer genital femení i de mama 
- Menopausa 
- Vellesa 

FORMACIÓ CULTURAL 

- Quatre parametres pera una llengua viva 
- Llengua i Cultura 
- La !lengua avui 
- L'Onze de Setembre 
- La industrialització 
- Catalunya segle XX 
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FORMACIÓ JURÍDICA 

- El matrimoni 
- Nul.litat, separació, divorci 
- Defensa deis menors 
- El Dret Penal i la dona 
- El Dret Penal i la problematica familiar 
- Dret laboral 

FORMACIÓ PERSONAL 

- La in flinc ia: evolució i educació 
- L'adolescencia: evolució i educació 
- La participació deis pares en el centre escolar 
- Relació entre el món educatiu i el món procluctiu 
- Productes de neteja 
- Drets deis consumidors 

ORGANITZA: Comissió lnterdepartamental ele Promoció de la 

Dona. 

COL.LABORA : Associació ele Mestresses de Casa d'Ullclecona. 

HORARI: Dimarts i clijous de 18 h. a 20 h. 

LLOC: Sala de Sessions ele l'Ajuntament. 

INSCRIPCIONS: Local de l'Associació, Plai;a ele l'Església, 2. 

3r.-2a. 

CURS GRATUIT 

El Centre d 'Estudis d 'Ulldecona presenta la nova pu~licació "lalls" 
El d issabte 17 el' abril, a la Sala de Plens de 

l'Ajuntame nt , va te nir !loe l'acte de 
presentació del butllet í núm. 1 de "Ra"ils", la 
nova publicació semestral del Centre 
d'Estudis d'U lldecona. La presentació va anar 
a carrec de Margarida Genera, arqueologa 
teJTitorial del Departament de Cultura de la 
Generalitat de Tarragona qui destaca que la 
revista tenia el suficient rigor i interes com 
per ser una pub! icació exportable a la resta de 
Catalunya. Així mateix posa de relleu la 
magnífica qualitatde l'edició, l'esfori; realitzat 
pel Centre d'Estudis per aconseguir-ho i el 
fet que una publicació com aquesta honora a 
tot un poble tradicionalment cultural com és 
Ulldecona. 

Segons ens ha fet saber Ferran Grau i 
Verge, director de la publicac ió semestral, 
"Ra"ils esta centrada en temes referents a 
la vita montsianenca i al seu entorn. No es 
pretén que sigui només una revista 
d'historia, s inó que restara oberta a totes 
les areesdel coneixement". El contingutdel 
1 r. número aixo sembla reflectir, i així hi 

trobem treball s com: "La nostra manera de 
parlar cata la", "Els Fets d'octubre de 1934", 
"Teatre: una afició centenaria deis nostres 
convi latans", "El gravat halterifonne de la 
cova de Santa Magdalena", "Remenant el 
rebost" i "Nupcialitat, immigració i alfabe
tització a Ulldecona (s. XVUI)". 

cosa no csti1 renyida amb el necessari rigor 
que es pretén que la caracteritze. Ra"il s voldria 
ocupar una part de tota la cultura popular que 
es fa a Ulldecona, la que fa referencia a la 
vessant escri ta. Es vol una eina de reflexió, 
encara que petita , que intente que els 
ciutadans, especialment els ulldeconencs, 
tinguen un instrumentmés perque, mitjani;ant 
la coneixeni;a d'allo que els és propi , puguen 
construir un futur que ens afecta a tots. 

La filo~ofia que ha in~p ira~ al Centre 
d'Estutlis, en concebre "Ra"ils" , no és en cap 
moment ei ci'una publicació erudita, la qua! 

1 Setmana de Cultura Catalana 
Programa 

ULLDECONA 

DEL 23 DE MAIG AL 6 DE JUNY 

DIA 22. Inauguració de les exposicions. 

20'00 h.: Plai;a Església. "Els treball s deis cursets", Organitza 

Associació de mestresses de casa. 

20'30 h.: Casa de cultura "Pintures rupestres, art i cronica", pel 

Museu del Montsia. 

DIA 23 

19'30 h.: Teatre Municipal. "Audició de primavera" , perla Banda 
de Música d'Ulldecona. 

DIA 24 

21 '30 h.: Ajuntament. Curset "Costums i tradicions deCatalunya", 
a clirrec de Mane! Ollé. Organitza Centre d'Estudis d'Ulldecona i el 
Departament de Cultura de la Generalitat. 

DIA 25 

18'00 h.: Ajuntament. Curs de formació pera dones. "Sanitat". 
Organitza J.C. de la Dona i l'associació ele Mestresses de Casa. 

DIA 27 

18'00 h.: Ajuntament. Curs pera clones "Justícia". 

21'30 h.: Ajuntament. Curse! "Costums i Tradicions". 

DIA 28 

22'00 h.: Casa de cultura. Taula rodona. "El Bari;a i el món del 
futbol". A can·ecdel "Forum Samitier". Organitza Penya Barcelonista. 

DIA 29 

7'30 h.: Plai;a Església. Sortida al Montsia. Organitza: Centre 
Cultural i Recreatiu. 

18'00 h.: Casa ele Cultura, projecció de la pel.lícula "Ascensió al 
Broad Peak nord (7.800) ele l'expedic ió bombers al Karakorum". 
Organitza Centre Excursionista d'Ulldecona. 

19'30 h.: Carrer Major i Plai;a Església. Desfilada i exhibició. Per 
les Majorettes d'Ulldecona. Acompanyades de cornetes i tambors, i 
deis gegants i grallers d'Ulldecona. 

22'30 h.: Teatre municipal. Representació de !'obra "Viatge ele 
nuvis" de Ventura Pons. Pel grup "Tempo" de Sant Jaume d'Enveja. 

Organitza C.C.R. 

DIA 30 

18'30 h.: Teatre municipal. Representació de !'obra "Ai liad re com 
t'estimo!" d'A. Santos i Antolí. Pel grup "Gresol" d'Alcanar. Organitza: 
C.C.R. 

DIA31 

21'30 h.: Ajuntament. Curse! "Costums i tradicions" . 

DIA 1 

18'00 h.: Curs pera dones "Historia i llengua". 

DIA 3 

18'00 h.: Ajuntament. Curs pera dones "Ensenyament". 

21'30 h.: Ajuntament. Curset "Costums i tradicions". 

DIA 5 

18'00 h.: Casa de cultura. Auclio-visuals de viatges. Galápagos i 
lslandia. Organitza: Centre Excursionista. 

22'30 '1.: Teatre municipal. Representació de !'obra "Leila on 
vas?" Pel grup "La tartana" ele Paüls. Organitza C.C.R. 

DIA 6 

12 '00 h.: Mera de Sales i FeJTé. Bailada de sardanes amb l'actuació 
de la cobla "Rapitenca". 

18'30 h.: Teatre municipal. "Festival infantil". Organitzat pel 
Centre Cultural. 

Organit:a i promou: Comissió de Cultura de l'Ajuntamenl. 

Amb el supon de: 

Departament de Cultura de la Generalitat 
Comissió de Cultura de la Diputació de Tarragona 
Conscll Comarcal del Montsia. 
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ÚLTIMA P LANA 

Mano/() Pineda, 1979 Joan J. ltarte, 1954 
C/ Majar (des de PI. Diputaci6) C/ Majar (des de Puríssima) 

NOTA: El passat mes de febrer vam anunciar la idea de muntar una Exposició conjunta de fotografies de les Festes 
Quinquennals d'Ulldecona i d'Alcanar i de les Sexennals de Morella. 

Vam demanar que ens deixeu les vostres fotografies (quan més antigues millor) de les Festes Quinquennals per fer-ne 
una reproducció i tornar-les. 

Ja n'han portat algunes, que us mostrem per incitar-vos a que les porteu també vosaltres a l'Ajuntament. Poseu al darrera 
el vostre nom i adre~a, l'any de la forografia i el carrer. 

Morella • Ulldecona • Alcanar: 
"Sexennals • Quinquennals '1994" 

Previsiblc111en1 1994 sera un gran any per als 
1res poblcs ele More lla, Ullclecona i Alcanar. A 
finals cl'agosl a More lla seran les Fes1cs Sexennals. 
1 al se1e111brc a Ulldecona i a l'oclubre a Alcanar. 
les respec1ivcs Festes Quinquennals. 

Coses comunes a les 1res poblacions: la Mare 
de Déu rcspec1iva (de Vallivana. ele la Pie1a1 i del 
Remei) és baixada en peregrinació eles de l'Em1ita 
al poble, on és passejacla clura111 els dies d'estada 
per totsels carre rs ornamentats-pcr aquest motiu
amb treballs artesanals (murals, llors i catifes, 
respectiva111en1) fet s per la gen1 del poble. 

More lla té una peculiari1a1: l'any abans ele les 
Sexennals es fa l'Anunci, que és solamenl un dia 
pero que concenlra un e levaclíssim nombre ele 
visilants. Enguany. el 22 d'agost és l'Anunci a 
Morella. 1 per aixo ha semblm oportú aprofi1ar 
aquest dia per fer la promoció conjunta ele les 

"Sexennal s - Quinquennals ' 1994: Morella -
U lldecona - Alcanar". 

Alfonso Cosla és !'autor del cartell comme
moratiu conjun1 queserviril per fer carte lls, posta Is, 
segells. etc. S'editara també un tríptic d ivulgatiu 
deis tres pobles i de les seves respectives Festes. 

Morella, Ulldecona i Alcanar, tres poblacions 
situades al mig de dues Comunitats Autonomes: 
Valencia i Caialunya, amb molla hi storia i tra
dicions comunes. s'uneixen ara per preparar i pro
mocionar les seves rcspectives i extraordinaries: 

FESTES SEXENNALS de MORELLA. agost 
1994. 

FESTES QUINQUEN NALS cl'ULLDECO
NA, sete mbre 1994. 

FESTES QUINQUENNALS d'ALCANAR, 
octubre 1994. 

l11formatzú ULLDECC)1\1A 
de 11;u11w11?t'11/ 
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ERC D'ULLDECO A 
NO S'AFEGEIX AL CONDOL PER 
LA MORT DE JOAN DE BORBON 

ULLDECONA.- L'ún ic regidor d'ERC a 
l'Ajun1a111ent d' Ulldecona,Josep Llufs Millán,s'ha 
negai a adherir-se a la proposla de !'alcalde de la 
localitat de 1ransmetre el condol al rei dºEspanya 
per la mort del seu pare. el comte de Barcelona. 

Duran! el ple orclinari reali1za1 clilluns passai; 
Millán va jus1i fica r l'aclitud explican! que els 
cmalans fa molts anys que no 1enen rei. Aquesl va 
ser un deis punts deslacats cl'una sessió plenaria 
que va aprovar per unanimilat la majoria deis 
punts de l'ordre del dia. 

L'excepció cl'aquest acord va ser el punt 1 O en 
que l'oposic ió va volar en contra del c redit per 
pagar les factures pendenls del 92. sense partida 
pressuposlaria per un import d'uns 9 milions ele 
pessetes. 
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